

國立高雄師範大學 108 學年度碩士班招生考試試題

系所別：諮商心理與復健諮商研究所

科 目：諮商心理學與輔導（含心理學基礎知識）

※注意：1.作答時請將試題題號及答案依序寫在答案卷上，於本試題上作答者，不予計分。

2.答案卷限用藍、黑色筆作答，以其他顏色作答之部分，該題不予計分。

一、簡答題（20分，每題10分）

- 1.請簡述一個案例的情境來解釋：「未竟事宜」
- 2.請簡述一個案例的情境來解釋：導向自我挫敗的「非理性想法」

二、名詞解釋（10分，每題5分）

- 1.常模
- 2.百分等級

三、申論題

- 1.小美為化學系二年級的學生，想離開化學系，但其父母不同意。請任選一個諮商心理學派或生涯諮商理論，說明你要如何協助小美。（20分）
- 2.請解釋何謂自我覺察理論（Self-awareness Theory）；並請用這個理論來說明我們注意到自己的歷程與結果（15分）；以及解釋人們為何會做出酗酒、暴飲暴食、沉迷上網和自殺等偏差行為（10分）。

四、選擇題（請自行於答案卷上，依題號寫出最適當的答案代號）（25分，每題5分）

- 1.The process by which you form opinions, reach conclusions, and make critical evaluations of events and people is known as _____; the process of selecting and rejecting options is known as _____.
 - a. problem solving; framing
 - b. framing; problem solving
 - c. decision making; judgment
 - d. judgment; decision making
- 2.All of the following are types of validity EXCEPT for _____.
 - a. split-half
 - b. content
 - c. construct
 - d. criterion

（背面尚有試題）

系所別：諮商心理與復健諮商研究所

科 目：諮商心理學與輔導（含心理學基礎知識）

3. Studies of the perceptual capabilities of infants using the visual cliff have determined that children _____.
- a. are reluctant to crawl across either the shallow or deep ends of the apparatus.
 - b. are equally likely to crawl across the shallow and deep ends of the apparatus.
 - c. will only venture out on the deep end if they can crawl.
 - d. will avoid the deep end if they have experienced crawling.
4. Which area of the brain undergoes the greatest change from puberty into young adulthood?
- a. the frontal lobes
 - b. the hippocampus
 - c. the left hemisphere
 - d. the visual cortex
5. According to Piaget, _____ modifies new environmental information to fit into what is already known, and _____ restructures existing schemes so that new information is accounted for more completely.
- a. assimilation; accommodation
 - b. accommodation; assimilation
 - c. centration; egocentrism
 - d. egocentrism; centration